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El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyoria, per favor .

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

 . . .el señor Ciscar y el gobierno del Botánico tuviéramos que 
subir la aportación…, (veus) si usted sabe que se ha…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

…es una modificación presupuestaria para subir 2 millones 
de euros la partida de seguros agrarios . Entonces, eso es lo 
que hace que el gobierno valenciano tenga que salir para 
compensar los recortes que ustedes en el gobierno del 
estado hicieron .

Les digo más . ¿Saben quién voto…

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyoria, per favor .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

 . . .esos recortes de 80 millones de euros a los seguros 
agrarios? Miren, lo votó, no, Cayetana Álvarez de Toledo, 
Pablo Casado, Esteban González Pons, Manuel Cervera, 
Belén Hoyo . Y, ¿saben quién más? (Se sent una veu que diu: 
«Todos, claro») El 11 de julio . . .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories .

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

 . . .del 2012, (veus) cuando Rajoy fue al Congreso de los 
Diputados a anunciar también esos 50 millones de recortes 
del 2012 al 2013 en seguros agrarios, una magnífica 
intervención de lo que simbolizaba para ustedes esos 
recortes y la gente a la que les iba a afectar, se llamaba 
Andrea Fabra, y allí dijo: Que se jodan . Eso es lo que ustedes 
hicieron con los agricultores valencianos .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Passem a la següent pregunta que formula l’il·lustre diputat 
Emigdio Tormo a la consellera d’agricultura . . . (Veus) Senyor 
Tormo . . .

El senyor Tormo Moratalla:

(Inoïble) ... no sé por dónde voy a tirar .

El senyor president de les Corts Valencianes:

 . . .formule vosté la pregunta a la consellera d’agricultura .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señor presidente .

Voy a apelar brevemente a su benevolencia y a su mano 
izquierda –claro, la derecha no podría– simplemente, para 
hacer una reflexión cuando apelamos también y hacemos 
mención al golf y tal .

El que les habla no es jugador de golf –me pasa como a los 
toros, no me gusta– pero reconozco que aporta miles de 
millones de euros y miles de puestos de trabajo a la economía 
de España . Por lo tanto, ojo con jugar con el hambre de los 
españoles…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor .

El senyor Tormo Moratalla:

…y ojo con jugar con el dinero de los españoles .

En cualquier caso, honorable consellera, muy buenos días .

Nosotros no somos muchos de quejarnos, ni de agravios 
históricos, ni de agravios comparativos, ni de diferencia de 
trato, ni injusticias; aunque haberlas, haylas. Somos más de 
pico y pala, de trabajo, de esfuerzo y de dedicación; como 
los hombres y mujeres del campo valenciano: pico, pala, 
esfuerzo, ingenio y sudor, mucho sudor .

Lo que pasa es que al final se encuentran con un muro. Un 
muro impenetrable que es usted, que es su incapacidad –
no solo suya, también de aquellos que estuvieron antes 
que usted en el cargo– pero suya ahora de solucionar sus 
problemas. Porque ahí se acabó la fiesta, si es que alguna vez 
la hubo, cuando se encuentran con su incapacidad manifiesta 
de solucionar sus problemas .
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En el año 2018, señora consellera, cuatro de cada diez 
agricultores valencianos se vieron excluidos de los fondos de 
financiación europeos, cuando la media de España, la media 
del conjunto del estado, es el 33% de financiación de rentas 
al sector primario .

En nuestra comunidad autónoma la Unión Europea solo 
aporta el 10 % de ingresos globales al campo, mientras que 
en algunas comunidades autónomas llega hasta el 40 % . Pero 
fíjese que en concepto de PAC, a 7 de enero del año 2020, hace 
apenas cuatro meses, se pagaron 4 .100 millones de euros, aquí 
se pagaron solo 57 . A mí eso me parece vergonzoso .

En los últimos tres años, la tercera parte de los potenciales 
receptores en la Comunidad Valenciana de este pago directo 
se han visto paulatinamente excluidos del mismo . Se trata 
de una muestra más de que la Política agraria común no 
es buena para la Comunidad Valenciana . O yo me hago 
la siguiente reflexión: ¿Sí es buena para la Comunidad 
Valenciana, pero quien no es bueno son los gestores que 
tienen que invertir ese dinero en la Comunidad Valenciana 
cuando lo reciben, cuando lo piden y cuando este llega a 
aquí?

Porque la Política agraria común, la PAC, es el fondo, es 
la cantidad de dinero, más grande que ingresa España de 
la Unión Europea, cercano a los 6 .000 millones de euros . 
Mucho más de los 3 .000 del Fondo europeo de desarrollo 
regional, mucho más de los 1 .500 del Fondo social europeo . 
Luego España necesita una PAC fuerte, pero necesita 
a alguien que la gestione bien . Y usted, en la vertiente 
autonómica valenciana, no es esta persona .

Y entonces llega la DANA y se generan 200 millones de 
euros de pérdidas, el estado central pone 13, ustedes ponen 
20 –que luego los quitan del Diario Oficial de la Generalitat 
Valenciana– y que luego los ponen y que luego no se sabe muy 
bien cuándo los van a pagar .

Pero, mire, usted tenía la capacidad por el Fondo español de 
garantía agraria de levantar en el marco de la PAC hasta 150 
millones de euros por los daños ocasionados . Usted pidió 
solo el 18 %, Castilla y León el 56 % y Castilla la Mancha el 47 
%. Más déficit de gestión.

Señora consellera, y luego –a més i més, que diuen en el meu 
poble– aparece la borrasca Gloria y la crisis ocasionada por 
la COVID-19 . Solo en ese momento, preciso momento, 62,5 
millones de impacto económico . El ministerio aprueba el 5 de 
mayo una serie de ayudas que permiten a las comunidades 
autónomas torear, solventar, en parte ese daño . Las propias 
asociaciones agrarias dicen que es un agravio comparativo .

Hoy hemos oído hablar aquí de dumping fiscal y hemos 
oído hablar de privilegios fiscales. Bueno, pues agravio 
comparativo entre las distintas comunidades autónomas .

Señora consellera, hemos hecho sucesivas preguntas desde 
el año 2015 hasta aquí de por qué no se arreglaba el tema 
del cobro de la PAC . Su antecesora decía que porque había 
excesiva burocracia, porque era una administración heredera 
raquítica, porque había infrafinanciación y porque estaba el 
representante del maligno en la Tierra –que era un tal señor 
Montoro– a cargo de las cuentas del estado . Bueno, pues ya 
no está Montoro, ahora está Montero .

Y ahora le pregunto, ¿ya tiene más medios? ¿Ya puede 
gestionar mejor? Y la pregunta del millón, ¿cuándo va usted 
a agilizar el pago corriente de la PAC pendiente en el sector 
agrario?

Gracias, señora consellera . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Tormo .

Li contestarà l’honorable consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Senyor Tormo, és que, clar, vosté la pregunta que havia 
registrat l’ha fet l’última, quasi fora de temps, perquè no 
tenia interès en fer la pregunta . Perquè vosté sap que jo vaig 
vindre ací fa unes setmanes i li vaig dir que està pagat el 93 % 
dels pagaments directes de la PAC .

I que, efectivament, com açò s’acaba en juny anem amb un 
ritme que és un ritme bo . I que és un ritme que és diferent 
al d’altres comunitats autònomes? Sí, perquè els pagaments 
directes vosté sap que són diversos: els pagaments verds, els 
pagaments bàsics, el règim simplificat, el de joves agricultors.

I nosaltres som un comunitat que, a diferència d’altres 
comunitats, la part de pagament directe, concretament 
de pagament bàsic, no tenim tant de percentatge . És a dir, 
tenim molta distribució dintre dels pagaments directes, que 
tenen moltes vessants, tenim molt de tot . I altres comunitats 
concentren molt sols en pagament bàsic i, per tant, ho 
consumixen, tenen uns percentatges aparentment d’execució 
molt més ràpids que nosaltres .

I nosaltres en tot el període anem pagant i s’arriba a uns 
resultats d’execució, tots els anys, de vora el cent per cent . 
Si normalment la mitjana és quedar-te en un 97 %-98 % i no 
perquè tu no ho hages gestionat sinó el que fa la sol·licitud, 
de vegades, ha d’esmenar coses i no arriba a esmenar-ho 
o el que siga . Però hi ha una mitjana de pagaments, dels 
pagaments directes de la PAC, que són prou excel·lents 
malgrat –li dic–malgrat totes les raons que va donar 
l’exconsellera que existixen també encara .

No hi ha ningú que gestione PAC que no diga que hi ha excés 
de burocràcia . No hi ha ningú que gestione PAC que no diga 
que és complexa . No hi ha ningú que gestione PAC que no li 
agradaria, només rebre la sol·licitud, que l’endemà estiguera 
pagada . Perquè estàs parlant de persones que estan molt 
exposades, doncs, a determinades situacions que poden 
ser regulars en molts moments o, fins i tot, roïns que són els 
agricultors que d’una manera molt modesta treballen també 
condicionats a rebre eixos pagaments .

I, clar, tindre que passar per uns mecanismes que són molt 
«encorsetats» i amb una burocràcia que és molt gran . . ., però 
que no la definim nosaltres, que està definida per Europa, que 
totes les autoritats sempre –ja siguen d’àmbit de comunitat 
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autònoma quan tenim les reunions sectorials, ja siga el 
propi estat– sempre estem exigint que, per favor, Europa 
en el disseny de la nova PAC lleve burocratització . Per favor 
simplifique, per favor siga més àgil.

Tot això és una demanda, vull dir . . ., i obviar-la seria estar 
parlant d’una altra cosa que no de la PAC . I, per tant, els 
pagaments van conforme a la normalitat . I vosté sap que en 
juny d’este any haurem arribat a un 97%-98% segur, com tots 
els anys de pagament .

Li vaig dir, a més, li vaig donar les dades. Hem pagat fins 
ara 110 milions d’euros . Estem parlant de vora 92 milions 
d’euros en pagaments directes i de 20 milions d’euros de 
pagament de superfície . Estem, ja dic, en un ritme d’un 93 % 
de pagament en el pagament bàsic . Aixina que . . .

I quan vosté fa la reflexió de la PAC, ja dic que ha començat 
en això, diu: «Es que no sé si no es buena o es por una mala 
gestión . No lo dude, no es buena, no lo ha sido nunca» .

La política agrària comuna mai ha beneficiat l’agricultura 
valenciana . Mai . Tot el contrari . Cada nova PAC suposa 
pèrdua de capacitat de l’agricultura valenciana . I cada nova 
PAC suposa que milers d’agricultors se queden exclosos . Sap 
per què? Perquè són xicotets agricultors .

Quina llàstima d’Europa, quina llàstima de govern d’Espanya, 
que no ha defensat mai, mai el xicotet agricultor . Quina 
llàstima .

Perquè, sap?, gràcies a eixos milers i milers de xicotets 
agricultors, en esta situació tan greu, que podríem haver 
afegit la por de quedar-nos sense tindre aliments per a 
portar a la boca dels nostres fills, han estat a l’altura de les 
circumstàncies del poble .

I per tant, el meu complet agraïment a tots els xicotets i 
humils agricultors que té el camp valencià, que no troben 
mai un espai de reconeixement en la política agrària comuna . 
Mai . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

I ara, senyories, anem a assistir . . . (Veus) Però tenia vosté 
quatre segons . ¿Nueve? Bé, li donaré . . . I després a la 
consellera li donaré el mateix temps que vosté vaja a usar 
ara . Un segon, senyor Tormo . Diga vosté .

El senyor Tormo Moratalla:

Sí . Agricultura valenciana sufre el máximo retraso en recibir 
las ayudas de la PAC . Eso no lo dice Emigdio Tormo, lo dicen 
las asociaciones de agricultores .

Las asociaciones agrarias critican la nueva muestra de desidia 
y exasperante lentitud que exhibe la conselleria a la hora 
de abonar las ayudas a la PAC de agricultores y ganaderos 
valencianos, muchos de ellos en situación crítica .

Señora consellera, y termino, el problema suyo no se 
llama Emigdio Tormo, no se llama Grupo Parlamentario 
Ciudadanos . El problema suyo, señora consellera, es que no 
hace bien su trabajo .

Y cuando no hace uno bien su trabajo, solo hay dos 
alternativas: una es atornillarse al escaño, como hace usted, y 
otra es marcharse dignamente a su casa .

Gracias, señor presidente .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Tormo .

Li donaré la paraula a la consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Senyor Tormo, amb tots els respectes, si el debat de política 
agrària comuna va a tindre eixe nivell de mediocritat, jo 
ho lamente moltíssim, perquè els necessite a l’altura de les 
circumstàncies .

A vosté també, per anar al conjunt de l’estat i dir-li que el 
repartiment que se fa entre comunitats autònomes no mos 
pareix just .

Perquè estic convençuda que el seu grup parlamentari tindrà 
moltes dificultats, el seu partit polític, en defensar la postura 
que vosté està tenint, per exemple, en Andalusia .

Gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Senyories, i ara els que estem ací anem a assistir a un fet 
històric en el nostre parlament, i és la primera pregunta 
feta telemàticament per la il·lustre diputada Sandra Martín, 
que esperem que estiga bé, i que la formularà a l’honorable 
conseller d’obres públiques .

Senyoria, va a formular vosté la primera pregunta telemàtica 
de les Corts Valencianes . Quan vosté vullga, està en l’ús de la 
paraula .

 
La senyora Martín Pérez:

Gracias, president .

Buenos días, señorías .

La verdad es que quién me iba a decir hace apenas dos meses 
y medio que hoy iba a realitzar una pregunta a un miembro 
del Consell en directo en el Pleno, y nada menos que a 172 
kilómetros de distancia de les Corts . Impensable, ¿verdad?, al 
menos para mí y me imagino que para todos ustedes también .


